

## ABSTRAK

Skripsi dengan judul “Peran Guru Dalam Meningkatkan Kecerdasan Spiritual Peserta Didik Melalui Pembiasaan Keagamaan di MI Tarbiyatul Islamiyah Tengger Kecamatan Rejotangan Kabupaten Tulungagung” ini ditulis oleh Nabila Norsy Nur Salamah, NIM 12205183170, Pembimbing Zainudin, S.Ag., MPd.I

**Kata Kunci:** Peran Guru, Kecerdasan Spiritual, Pembiasaan Keagamaan

Penelitian ini dilatar belakangi peran guru dalam meningkatkan kecerdasan spiritual peserta didik melalui pembiasaan keagamaan di MI Tarbiyatul Islamiyah Tengger Rejotangan Tulungagung. Seorang pendidik memiliki peranan yang sangat penting dalam pendidikan seorang pendidik diharapkan dapat meningkatkan kecerdasan spiritual peserta didik dan tidak hanya memberikan sebuah materi saja.

Fokus Penelitian ini adalah: 1) Bagaimana peran guru dalam meningkatkan kecerdasan spiritual peserta didik Melalui pembiasaan keagamaan dengan menerapkan as-shidiq di MI Tarbiyatul Islam Tengger, Rejotangan Tulungagung? 2) Bagaimana Peran Guru dalam meningkatkan kecerdasan spiritual peserta didik melalui pembiasaan keagamaan dengan menerapkan nilai amanah di MI Tarbiyatul Islam Tengger, Rejotangan Tulungagung? 3) Bagaimana peran guru dalam meningkatkan kecerdasan spiritual peserta didik melalui pembiasaan keagamaan dengan menerapkan nilai ikhlas di MI Tarbiyatul Islam Tengger Rejotangan Tulungagung?

## ABSTRACT

This thesis entitled "The Role of the Teacher in Improving the Spiritual Intelligence of Students Through Religious Habituation at MI Tarbiyatul Islamiyah Tenggur, Rejotangan District, Tulungagung Regency" was written by Nabila Norsy Nur Salamah, NIM 12205183170, Supervisor Zainudin, S.Ag., MPd.I

**Keywords:** *The Role of the Teacher, Spiritual Intelligence, Religious Habits*

This research is motivated by the teacher's role in increasing students' spiritual intelligence through religious refractation at MI Tarbiyatul Islamiyah Tenggur Rejotangan, Tulungagung. An educator has a very important role in the education of an educator who is expected to be able to increase the spiritual intelligence of students and not only provide material but with implementation that needs to be done in the world of education. Thus, spiritual intelligence is not just a theory but will be reflected in the daily habits of students. The focus of this research are: 1) What is the teacher's role in increasing students' spiritual intelligence through religious habituation by applying as-shidiq at MI Tarbiyatul Islam Tenggur, Rejotangan, Tulungagung? 2) What is the role of the teacher in increasing the spiritual intelligence of students through religious habituation by applying the values of the mandate at MI Tarbiyatul Islam Tenggur, Rejotangan, Tulungagung? 3) What is the teacher's role in increasing the spiritual intelligence of students through religious habituation by applying sincere values at MI Tarbiyatul Islam Tenggur Rejotangan, Tulungagung?

## المخلص

البحث العلمي تحت الموضوع " دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي للطلاب بالتعود الديني في المدرسة الابتدائية تربية الإسلامية تنججور في المنطقة الفرعية رجاتانجان في ريجينسي تولونج اجونج " كتبه نبيل نورشي نورسلامة، رقم دفتر القيد: 12205183170، المشرف زين الدين الماجستير.

**الكلمات الرئيسية:** دور المعلم، الذكاء الروحي، التعود الديني.

والخلفية في هذا البحث العلمي يعني دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي للطلاب بالتعود الديني في المدرسة الابتدائية تربية الإسلامية تنججور في المنطقة الفرعية رجاتانجان في ريجينسي تولونج اجونج. والمعلم له دور مهم في التعليم. ويراد انه يستطيع ان يرتقي الذكاء الروحي للطلاب ولا يأتي المادة الدراسية فقط بل بانعكاسها في التعليم. وبذلك الذكاء الروحي ليس بالنظري فقط، بل موجودة بدأب الطلاب اليومية. والمعلم له دور مهم في تقدم أخلاق الطلاب. ولذلك، دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي مهم جدا في ترقية جودة التعليم وقيراطه لان التعليم اليوم يرتقي ذكاءه الفكري ورؤاه ومهاراته وحدها فقط، دون أن يكون متوازنا مع ذكاء الروحي.

ومسائل البحث العلمي يعني (1) كيف دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي للطلاب بالتعود الديني بانعكاس الصدق في المدرسة الابتدائية تربية الإسلامية تنججور في المنطقة الفرعية رجاتانجان في ريجينسي تولونج اجونج؟ (2) كيف دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي للطلاب بالتعود الديني بانعكاس الأمانة في المدرسة الابتدائية تربية الإسلامية تنججور في المنطقة الفرعية رجاتانجان في ريجينسي تولونج اجونج؟ (3) كيف دور المعلم في ترقية الذكاء الروحي للطلاب بالتعود الديني بانعكاس الإخلاص في المدرسة الابتدائية تربية الإسلامية تنججور في المنطقة الفرعية رجاتانجان في ريجينسي تولونج اجونج؟